
    محمدصادق عابديني
سي و چهارمين جشنواره موسيقي فجر در 
حال برگزاري اس�ت، در بخ�ش جنبي اين 
جش�نواره براي اولين بار س�ه گروه سرود 
ش�ركت دارند و به اج�راي كار می پردازند. 
حض�ور گروه هاي س�رود را مي ت�وان نقطه 
عطفي در جشنواره موسيقي فجر دانست. 
»ج�وان« در گفت و گ�و ب�ا ش�هروز حقي، 
هماهنگ كننده اجراهاي س�رود جشنواره 
موس�يقي فج�ر و فع�ال باس�ابقه ح�وزه 
موسيقي و سرود، به موضوع اهميت حضور 
س�رود در جش�نواره فجر پرداخته اس�ت. 
 امسال اولين حضور گروه هاي سرود 
را در جشنواره فجر شاهد هستيم. 
چ�را حض�ور گروه ه�اي س�رود در 

جشنواره، رقابتي نيست؟
تا جايي كه من اطلاع دارم در سال هاي گذشته 
نيز حضور گروه هاي س��رود مطرح شده بود و 
حتي سال پيش دفتر موسيقي به دنبال موضوع 
بود و حتي اقداماتي را برای همكاري بس��يج 
هنرمندان انجام داد كه به نتيجه نرسيد. امسال 
به خاطر مسائل كرونا جشنواره دچار تغييرات 
زيادي شده اس��ت و به صورت خيلي محدود 
برگزار مي شود. اجراي گروه هاي سرود نيز در 

بخش جنبي ديده شد. 
 با وج�ود اينك�ه موس�يقي انقلاب 
عملًا با توليد سرود متولد شد، چرا 
جشنواره فجر نزديك چهار دهه دير 

به فكر سرود افتاد؟
جشنواره فجر، رويدادي همه جانبه است، يعني 
بايد همه انواع موس��يقي را تحت پوشش قرار 
دهد. به عنوان كس��ي كه در حوزه موس��يقي 
فعال است و سرود را به عنوان علاقه شخصي از 
دوران دبستان يعني اواخر دهه60 دنبال كرده 
و كارهاي زيادي نيز در حوزه سرود انجام داده و 
حتي آلبوم سرود توليد كرده است، مي گويم كه 
دفتر موسيقي چندان با برخي حوزه ها از جمله 
سرود مأنوس نيس��ت. از سوي ديگر نيز سرود 
بيش��تر در آموزش و پرورش دنبال شده است 

و كانون هاي مساجد، سپاه و بسيج و نيروهاي 
مسلح به سرود پرداخته اند. 

 خارج از جش�نواره فجر، مهم ترين 
رخداد جشنواره اي در حوزه سرود 

كدام است؟
بس��يج دانش آم��وزي جش��نواره »نغمه هاي 
عش��ق« را داش��ت كه درس��ت در زماني كه 
رهبر انقلاب روي س��رود تأكيد داش��تند، بنا 
به تغييرات س��ازماني كه به وج��ود آمد و آن 
جش��نواره نياز به تقويت داش��ت، متأس��فانه 
تعطيل ش��د! فعلًا مهم ترين جشنواره هماني 
اس��ت كه آموزش و پرورش اج��را مي كند كه 

جشنواره قوي نيز نيست. 
 چط�ور در بخش س�رود اي�ن همه 

بي مهري وجود دارد؟
متأسفانه بزرگ ترين مشكل ما در بخش آموزش 
و برنامه ريزي است. هيچ استراتژي ای در حوزه 
موسيقي و برگزاري جشنواره فجر وجود ندارد. 
در حوزه سرود بيش از اينكه با مشكلات روبه رو 

باشيم با نداشتن برنامه ريزي مواجهيم. 
 س�رود در آموزش و پرورش پايگاه 
خوبي دارد، ولي در همان سطح باقي 

مي ماند و پيشرفت نمي كند!
خيل��ي از هنرمن��دان سرش��ناس، كار هنري 
را از س��طح مدارس و با فعاليت س��رود آغاز و 
تجربه ان��دوزي كردن��د. افرادي مث��ل فردين 
خلعتبري، بهزاد عبدي، س��يدجواد هاشمي، 
علي لهراسبي و اميرحسين مدرس. اينها را نام 

بردم چون در بين مردم شناخته شده هستند. 
 جش�نواره فج�ر مي توان�د جايگاه 
خوبي براي ديده شدن سرود باشد؟

از زماني ك��ه برگزاري جش��نواره فجر به خانه 
موس��يقي واگذار ش��د، ن��گاه خاصي ش��كل 
گرفت كه در آن حتي گروه هاي كر و آواز هاي 
گروهي از بخش رقابتي حذف ش��د و بسياري 
از همين گروه ها به خاطر حذف از جش��نواره 
از هم پاش��يدند و تعطيل ش��دند. اي��ن نگاه 
مديران جش��نواره اس��ت كه به يك بخش از 
موسيقي توجه ويژه كرده و س��اير بخش ها را 

رها مي كنند. 
 مهم ترين آسيبي كه توسعه سرود با 

آن مواجه است، چيست؟
برخ��ي از نهادها ب��دون داش��تن تخصص و 
آموزش وارد حوزه س��رود مي شوند و هزينه 
مي كنن��د، گروه تش��كيل مي  دهن��د، لباس 
يكدس��ت مي خرند، چن��د ميكروفن قلابي 
مي آورن��د و صداي گروه هاي ديگ��ر را »پلي 
بك« مي كنند و لب مي زنند و مي گويند گروه 
سرود هستيم! تعداد اين گروه ها متأسفانه در 

حال زياد شدن است. 
 در خصوص حضور گروه هاي سرود 
در فجر، چرا فقط س�ه گروه انتخاب 

شدند؟
اين س��ه گروه از جمله گروه هاي خوب تهران 
هس��تند. معمولاً گروه هاي تهران��ي كمتر در 
جش��نواره ها م��ورد توج��ه ق��رار مي گيرند 
و شهرس��تاني ها عمدتاً در جش��نواره ها مقام 
مي آورند. امس��ال دفتر موس��يقي با توجه به 
ش��رايط كرونايي تصميم گرفت از گروه هاي 
شهرستاني دعوت نكنيم. بسياري از گروه هاي 
تهراني نيز به دليل ش��رايط كرونا مدت ها بود 
فعاليت نداش��تند اما اين گروه ها هم اجراهاي 
واقعي داشتند و هم اجراهايشان قوي و خوب 
بود. من بنا به شناختي كه از گروه ها داشتم و بنا 
به اعلام آمادگي ای كه شد از اين گروه ها براي 

اجرا در جشنواره فجر دعوت كردم. 
 به نظرتان در سال هاي آينده سرود 
مي تواند در بخش رقابتي جشنواره 

فجر حضور پيدا كند؟
معتقدم بالاخره س��رود مثل ديگر گونه هاي 
هنري، ج��اي خود را باز مي كند ام��ا به اندازه 
خودش نه بيش��تر و نه كمت��ر! البته نهادهاي 
موس��يقي نيز بايد اس��تراتژي درس��تي را در 
پيش بگيرند. الان مركز موسيقي صداوسيما 
كه وظيفه اش چيز ديگري اس��ت، روي توليد 
س��رود تمركز كرده كه اين اش��تباه است. به 
نظرم نبايد سرود را در مقابل بخش هاي ديگر 
موسيقي قرار داد و اگر حضور آن در جشنواره 
صرفاً حضور نمايش��ي نباش��د و سياست هاي 
مديران نيز در راس��تاي تقويت س��رود باشد، 
مي توان اميدوار بود در آينده س��رود جايگاه 

خوبي را پيدا كند.
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مارتين اسكورسيزي:

هنر سينما به طور سيستماتيك افول كرده و بي ارزش شده است

اسكورسيزي در انتقاد خود از س�ينماي حال حاضر هاليوود 
خواس�تار بازس�ازي اين صنعت اس�ت، حتي با علم به اينكه 
تجارت فيلم اكنون تجارت سرگرمي بصري مسلط جهان است. 
مطلب جديد اسكورس��يزي يادآور صحبت هاي جنجالي اوست 
كه در نوامبر س��ال 2019 در نيويورك تايمز منتشر شد و در آن 
توضيح داده بود چرا فيلم هاي مارول س��ينمايی نيستند و بيشتر 
شبيه پارك هاي موضوعي هستند؛ صحبت هايي كه با انتقادهاي 
تندي از سوي برخي كارگردانان و طرفداران فيلم هاي ابرقهرماني 
مارول همراه شد. اين كارگردن ۷8ساله اكنون نيز معتقد است كه 
صنعت كنوني سينما، ميزبان خوبي براي هنر نيست و با توجه به 
اينكه صنعت فيلم، امروزه تجارت گسترده سرگرمي بصري است، 
خواستار احياي مجدد سينما شده و نوشت: همه چيز تغيير كرده 
و سينما و اهميت آن در فرهنگ نيز دستخوش اين تغييرات بوده 
است و جاي تعجب نيس��ت چهره هايي چون »ژان لوك گدار«، 
»اينگمار برگمن«، »اس��تنلي كوبريك« و »فدريك فليني« كه 

زماني بر فُرم هنري فوق العاده سينما سلطنت مي كردند در نهايت 
و با گذر زمان در سايه ها گم شدند. اكنون نمي توانيم روي تجارت 
فيلم براي نگهداري از سينما حسابي باز كنيم و تنها افرادي از بين 
ما كه درباره س��ينما و تاريخ آن مي دانند، بايد اين عشق و دانش 
را افراد بيشتري به اش��تراك بگذارند. وي نوشت: همين 15سال 
پيش، اصطلاح محتوا فق��ط هنگامي كه مردم در مورد س��ينما 
در سطح جدي بحث مي كردند ش��نيده مي شد و با فرم مقايسه و 
اندازه گيري مي شد، سپس به تدريج، بيشتر و بيشتر توسط افرادي 
كه شركت هاي رسانه اي را تصاحب مي كردند، استفاده مي شد كه 
بيشتر آنها هيچ چيزي در مورد تاريخچه فرم هنري نمي دانستند. 
اين كارگردان اس��كاري هالي��وود در ادامه افزود: هنر س��ينما به 
طور سيستماتيك افول كرده، به حاش��يه رانده شده و بي ارزش 
ش��ده و به پايين ترين س��طح خود ك��ه همانا ايج��اد »محتوا« 
 محسوب مي شود، تنزل يافته است. اسكورسيزي در مورد تجربه 
»Vita Dolce La« )زندگي شيرين محصول 1960( از فليني 
مي نويسد: اينجا هنرمندي بود كه توانس��ته بود اضطراب دوران 
سلاح هاي هسته اي را بيان كند؛ اين حس كه ديگر واقعاً هيچ چيز 
مهم نيست، زيرا همه چيز و همه در هر لحظه مي توانند نابود شوند. 
ما اين شوك را احساس كرديم، همچنين هيجان عشق فليني به 

هنر سينما را احساس كرديم و به تبع آن، عشق به خود زندگي. 
اسكورسيزي در انتقادات خود از سينماي حال حاضر هاليوود 
خواس��تار بازس��ازي اين صنعت اس��ت، حتي با علم به اينكه 
تجارت فيلم اكنون تجارت سرگرمي بصري گسترده و مسلط 

جهان است.

جواد انصافي در گفت وگو با »جوان«: 

 هنر نمايش بايد ريشه در فرهنگ 
و سنت هاي مردم داشته باشد  

حرف هاي عميق و مهم را هم مي شود با زباني ساده مطرح كرد تا براي مخاطب قابل درك و فهم باشد 
وگرنه اينكه با كلمات قلمبه سلمبه بخواهيم اظهار فضل كنيم به درد جذب مخاطب نمي خورد برخ��ي از نهادها بدون داش��تن 

تخصص و آم��وزش وارد حوزه 
سرود مي شوند و هزينه مي كنند، 
گروه تش��كيل مي  دهن��د، لباس 
يكدست مي خرند، چند ميكروفن 
قلابي مي آورند و صداي گروه هاي 
ديگ��ر را »پل��ي ب��ك« مي كنن��د

فرار مجري »سيم آخر« از اتهام كپي اسرائيلي
رشيدپور باور ندارد »سيم آخر« از »بووم« كپي شده

    هادي عسكري
تنها چن�د روز بعد از آنكه مش�خص ش�د مس�ابقه »س�يم 
آخر« ش�بكه3 س�يما كپي ش�ده از يك مس�ابقه تلويزيون 
رژيم صهيونيستي است، رضا رش�يدپور مجري »سيم آخر« 
در ميان اجراي اين مسابقه پاسخ استهزاآميزي به اين ماجرا 
داد و كپي كاري در ساخت مسابقه »سيم آخر« را تكذيب كرد. 
در دوره اي كه مرتض��ي ميرباقري معاون س��يما بود و مس��ابقه 
اس��تعداديابي »عصرجديد« به تازگي روي آنتن ش��بكه3 رفته 
بود، معاون وقت سيما در پاسخ به سؤالي درباره كپي بودن »عصر 
جديد« از مسابقه معروف »امريكن گات تلنت« با دفاع از ساخت 
آن مس��ابقه، اين كار را نه كپي كاري بلكه بومي سازي يك برنامه 
موفق عنوان كرد. اين توجيه مي توانست در جاي خودش درست 
باشد، زيرا نمونه هاي مشابه »امريكن گات تلنت« در اغلب كشورها 
ساخته شده و الگوي تقريباً يكساني در استعداديابي شكل گرفته 
است. س��ازندگان »عصر جديد« نيز چندان روي اصالت برنامه و 
ايده ساخت آن پافشاري نداشته  و جاي آن تلاش كرده اند همان 

»بومي سازي« برنامه اي موفق را در پيش بگيرند. 
در مقابل رشيدپور در دفاع از برنامه »سيم آخر« كه در جزئيات 
كار هم كپي شده است، به جاي قبول اشتباه )اگر بشود نام آن را 
اشتباه گذاشت( با فرار رو به جلو و سعي در فرافكني روش غلطي 

را در پيش گرفته است. 
مسابقه »سيم آخر« كه ابتدا »بمب« نام داشت، از مسابقه اي اسرائيلي 
به نام »Boom« )همان صداي انفجار بمب( كپي شده است. سازندگان 
اين برنامه هم در ابتدا نزديك ترين نام ممكن را براي آن انتخاب كردند 

كه در نهايت با تغيير آن به »س��يم آخر« تلاش شد اين شباهت كمتر 
شود. در اين مسابقه يك بمب ساعتي وجود دارد كه شركت كننده بايد 
بر اساس پاسخي كه به سؤال ها مي دهد، سيم مربوط به پاسخ درست را 
قطع كند و در صورت اشتباه، بمب عمل مي كند و رنگ بر سر و صورت 
شركت كننده مي پاشد. گويا ايده اين برنامه اسرائيلي تا به حال به چند 
كشور در قالب حق كپي رايت واگذار شده است، اما رشيدپور اين برنامه 
را كپي كرده كه با واكنش مجري برنامه »Boom« مواجه شده است 
و او ابراز اميدواري كرده اين كار تنش ها بين ايران و اسرائيل را كاهش 
دهد! اما رشيدپور ترجيح مي دهد با تمسخر لو رفتن كپي كاري انجام 

شده به شعور مخاطب تلويزيون توهين كند. 
رسانه هاي ايران هفته گذشته گزارشي را به نقل از تايمز اسرائيل 
منتشر كردند كه در آن اين رسانه رژيم صهيونيستي با انتشار 
گزارشي پخش مسابقه تلويزيوني »س��يم آخر« را تقليدي از 
مس��ابقه اصلي »بوم« )Boom( دانست كه در سال 2014 از 

كانال12 تلويزيون اسرائيل پخش مي شد.

در گفت و گوي »جوان« با هماهنگ كننده اجراهاي سرود موسيقي فجر مطرح شد 

 سرود به دنبال جايگاه خود 
در موسيقي فجر 

 هيچ استراتژي ای در حوزه موسيقي و برگزاري جشنواره فجر وجود ندارد
و در حوزه سرود بيش از اينكه با مشكلات روبه رو باشيم با نداشتن برنامه ريزي مواجهيم

     تلویزیون

   گفت وگو

   سینما

   کتاب

نگاهي به رمان »آن مرد در باران رفت«
يك فضاسازي دقيق 

رمان »آن مرد در باران رفت« نوشته 
مهناز محمدخانلوَ ش��روع محكمي 
دارد. در همان صفحه اول، مخاطب 
متوجه اين نكته مي شود كه مي توان 
به ادامه داستان اعتماد كرد و آن را تا 
پايان خواند. داستان با اين مونولوگ 
ش��روع مي ش��ود: »صداي اعصاب 
خردكن اين س��گ هيولانما تمامي 
ندارد انگار. پس كي قرار است حُناق بگيرد...«. راوي داستان استاد 
دانشگاهي به نام دكتر خسرو است كه داخل يك برج بزرگ در شمال 
شهر تهران با همسر و فرزندانش زندگي مي كند. خسرو در يك صبح 
سرد زمستاني كه قرار نيست به دانش��گاه برود، كلافه و بي خواب با 
صداي پارس سگ يكي از همسايه ها، با خودش حرف مي زند: »بهزاد 
كجايي تا ببيني اين برج كم سروصدا و دنج و آرامي كه برايم اجاره 
كردي چطور شده سوهان روح و اعصابم. آن از رفت و آمدهاي وقت 
و بي وقت، اين هم از مهماني هاي پرس��روصدا...«. خسرو در شروع 
داستان حين اينكه شرايط س��خت خودش را در محلي كه به آنجا 
تعلق خاطري ندارد، توصيف مي كند، با يادآوري گذشته، مروري بر 
زندگي به��زاد و خودش از كودكي تا ميانس��الي دارد. داس��تان در 
دهه1390 خورشيدي اتفاق مي افتد و مكان داستان هم تهران است. 
خسرو كه الان ديگر مرد ميانسالي شده در مونولوگ هايي كه بيان 
مي كن��د دو تا مخاط��ب دارد؛ اول��ي بهزاد اس��ت، ب��رادر ناتني و 
صميمي ترين دوست او در دوران كودكي كه گذشته پرفرازونشيب 
و تلخ و شيريني را باهم در خرمش��هر زمان جنگ داشته اند. آنها در 
زمان جنگ دو كودك بودند كه زير يك س��قف زندگي مي كردند. 
مخاطب دوم خسرو هم خواننده كتاب است كه آنچه از كودكي تا به 
حال بر او و بهزاد و خانواده گذشته را برايش روايت مي كند. خسرو و 
بهزاد در اولين روزهاي جنگ خانه شان مورد اصابت بمب هاي دشمن 
قرار مي گيرد و خانواده ش��ان به ش��هادت مي رس��ند و آنها بعد از 
دربه دري ها و آوارگي هاي فراوان سر از تهران درمي آورند، در آنجا به 
دانشگاه مي روند و ازدواج مي كنند. داستان »آن مرد در باران رفت« 
در واقع گذشته و حال دو شخصيت كليدي است كه براي مخاطب 
تشريح مي ش��ود. داس��تان به ش��يوه فلاش بك در جريان است و 
نويسنده به درستي از شيوه س��يال ذهن در داستان استفاده كرده 
است. اگر چه روايت نويسنده سرراست و خطي نيست اما واضح است 
كه با طريقه نگارش داستان هاي س��يال ذهن آشنايي كامل دارد، 
بدون اينكه با پيچيدگي ها و ابهام هاي بيهوده در پرداخت، مخاطب 
را به بيراهه ببرد و علاوه بر اين، داستان مروري است به جنگ هشت 
ساله و مهاجرت جنگ زده ها و نگاهي هوش��مندانه به زندگي هاي 
مدرن و سنتي آدم هايي كه بين برزخ مدرنيته و سنت گير كرده اند. 
در داستان به توصيفات نوستالژيكي برمي خوريم كه دقت و خلاقيت 
نويسنده را در فضاسازي نش��ان مي دهد، مثل اين جمله ها: »بوي 
چوب س��وخته با بوي خنك برف درآميخته بود« يا هنگامي كه از 
كودكي مي گويد: »بهزاد، يادت هست زير پتوي قهوه اي پلنگي دراز 

كشيده بوديم و از گرماي علاءالدين مست بوديم؟«
با اين تفاصيل در گوشه و كنار رمان، گاهي نويسنده در پرداختش 
دچار لغزش هايي مي شود، مثلًا فصل سوم كتاب اين گونه شروع 
مي شود: »س��اعت6 بعدازظهر اس��ت، البته كه اين ساعت براي 
دي ماه با آن روزهاي كوتاهش، ديگر شب محسوب مي شود. )تا 
اينجا زبان داستان اول شخص حال است( اما در ادامه نويسنده 
يكهو تغيير مسير مي دهد و زاويه ديدش عوض مي شود و به سوم 
شخص مفرد گذشته برمي گردد: »... از دانشگاه كه برگشتم حمام 
كردم، ته ريش دو سه روزه را تراشيدم و يكي از بهترين لباس هايم 
را به تن كردم...«. اين تغيير در ش��يوه روايت در فصل هاي ديگر 
كتاب هم گاه به چشم مي خورد و باعث مي شود پرداخت داستان 
نامنسجم جلوه كند. يكي ديگر از ويژگي هاي اين داستان نويسنده 
آن است. نويسنده داستان گرچه مرد نيست اما با مهارت كامل از 
خصوصيات و روحيات يك مرد حرف مي زند و اگر اسم نويسنده 
روي جلد كتاب ديده نمي شد، نمي توانستيم زن بودن نويسنده 
را تشخيص دهيم. رمان »آن مرد در باران رفت« در 665 صفحه 

توسط انتشارات نظري منتشر شده است.

رامین جهان پور      نقد کتاب

بهروز شعيبي فيلم جديدش را كليد زد
بهروز شعيبي ساخت فيلم س�ينمايي جديد خود را با نام 

»بدون قرار قبلي« آغاز كرد. 
به گزارش »جوان« به نقل از روابط عمومي فيلم، فيلمبرداري 
پنجمين فيلم سينمايي بهروز شعيبي به تهيه كنندگي محمود 
بابايي به تازگي آغاز شده است. »بدون قرار قبلي« با نگاهي به 
داستاني از مصطفي مس��تور، تازه ترين ساخته بهروز شعيبي 
اس��ت كه در آن داس��تاني اجتماعي و تازه از روابط انساني را 
دستمايه روايت خود قرار داده است. ش��عيبي در حالي سراغ 
ساخت فيلم جديدش رفته كه »روز بلوا« چهارمين فيلم او كه 
در بخش سوداي سيمرغ جشنواره سي وهشتم در سال 1398 

شركت داشت، هنوز فرصت اكران پيدا نكرده است.

     دیده بان 

امام علی)ع(:

نده ای اس�ت ح�ق، شمش�ير برَُّ

 

بر ضد اهل باطل. 

]عيون الحكم والمواعظ، ص ۲۸[

    نويد پارسا
نمايش هاي س�نتي و آييني برگرفته از فرهنگ، آيين 
و بوم مردم ايران اس�ت و مردم به اين نمايش ها علاقه 
دارند، چ�ون اصالت دارند و چه خوب مي ش�ود كه اگر 
چنين نمايش هايي وارد فضاي هنرهاي مدرن ش�وند. 
جواد انصافي، بازيگر باس��ابقه و فعال نمايش هاي آييني با 
بيان اين مطلب به »جوان« گف��ت: درددل و حرف مردم 
را بايد در قالب هنر بيان كرد و هر چقدر ش��خصيت هاي 
نمايشي به مردم نزديك تر باش��ند، بهتر است. اين وظيفه 
تلويزيون و سينماس��ت كه س��عي كنند اين درددل ها را 

بازتاب دهند. 
انصافي افزود: نكت��ه مهم نمايش ه��اي اصيل ايراني، 
س��اده گويي در نمايش هاست كه از اس��تعاره گويي و 
در لفافه حرف زدن پرهيز مي ش��ود، مثلًا خيلي ساده 
و رك ش��خصيت س��ياه در نمايش مي گويد بنزين را 
دارند گران مي كنن��د و مردم هم از اين س��اده گويي 
و عدم سياس��ت بازي هنرمند خوشش��ان مي آيد. اين 
س��اده  گويي عميق، بايد به فضاي نمايش��ي سينما و 

تلويزيون هم راه يابد. 
جواد انصافي گفت: خودم نزديك دو سال نمايش »جوحي 
و كدخدا« را در تالار سنگلج اجرا كردم و تقريباً از هر قشر 
مخاطبي با هر سن و سالي به ديدن نمايش آمدند و دليل 

اين هم فقط ساده كردن زبان نمايش بود. 
بازيگر نمايش »آدم آهني« تأكيد كرد: معتقدم حرف هاي 
عميق و مهم را هم مي شود با زباني ساده مطرح كرد تا براي 
مخاطب قابل درك و فهم باش��د، وگرن��ه اينكه با كلمات 
قلمبه س��لمبه بخواهيم اظهار فضل كني��م به درد جذب 

مخاطب نمي خورد. 
جواد انصافي با يادآوري يكي از خاطرات خود عنوان 
كرد: در يكي از ش��ب هاي اجراي يكي از نمايش هاي 
مردمي خودم، مرد كفاشي به همراه تمام خانواده اش 
به دي��دن نمايش آمده بود و همچن��ان بعد از خاتمه 
نمايش با ش��ور، عوامل را تش��ويق كردند كه براي ما 
مايه دلگرمي و خوش��حالي بود و من ش��رمنده آنها 
شدم كه با وجود وسع كم مالي شان براي من هم گل 

خريده بودند. هنر بايد تا همين حد مردمي باش��د تا 
اثرگذار باشد. 

جواد انصافي درباره ريشه هاي هنر مردمي گفت: در ادبيات 
و شعر ايراني مثل مثنوي معنوي و شاهنامه منابع زيادي 
براي نوشتن نمايشنامه در اختيار داريم و من در اجراهايم 
به هنرهاي ايراني فراموش ش��ده مثل كس��بي خواني نيز 
پرداخته ام، اين كس��بي خواني ها را در روند پژوهش  براي 
نوش��تن متن پيدا كردم كه روي آنها كار و تكميل ش��ان 

كردم. 
اين هنرمند در شرح اين گونه نمايش گفت: در كسبي خواني 
شخصيتي مانند سياهِ نمايش هاي سياه بازي وجود دارد كه 
قصه را پيش مي برد و در نمايش از اش��عاري كه در بازار و 
ميان اهل كس��ب مورد اس��تفاده قرار مي گرفت، استفاده 

مي شود. 
بازيگ��ر »زن بدلي« متذكر ش��د: امي��دوارم اين هنرهاي 
نمايشي مردمي به نسل هاي بعدي هم منتقل شود، چون 
اگر نتوانيم آنچه را كه ريشه در تاريخ و فرهنگ مان دارد به 
آيندگان منتقل كنيم، مطمئناً خيل��ي زودتر از حد تصور 

گرفتار تسلسل فرهنگي خواهيم شد. 
اين بازيگر 69ساله تأكيد كرد: بهترين راه انتقال هنرهاي 
نمايش��ي مردمي تركيب آنها با فضاي رس��انه هاي جديد 
اس��ت، مثلًا اگر بتوانيم محتواهاي تلويزيوني قوي با تكيه 
بر هنرهاي نمايشي س��نتي توليد و سعي كنيم مشكلات 
روزمره را با زبان طنز وارد اين محتواها كنيم، بلاشك مورد 

توجه مخاطب قرار خواهد گرفت.

روايت برگزيده شعر فجر از شعر و كتاب نوجوان 
وضعيت شعر نوجوان درخشان است 

حس�ين تولايي در حالي از وضعيت اس�فناك كتاب هاي شعر نوجوان 
مي گويد كه معتقد است وضعيت شعر نوجوان بسيار درخشان است و 

درخشان تر هم خواهد شد. 
سراينده مجموعه ش��عر »باران در خودم مي بارد« كه در پانزدهمين دوره 
جشنواره شعر »فجر« برگزيده شده است، با اش��اره به دلايلي كه به گفته 
او وضعيت كتاب ش��عر نوجوان را اس��فناك مي كند به ايسنا گفت: اگرچه 
وضعيت شعر نوجوان ما خوب اس��ت اما وضعيت كتاب شعر نوجوان از نظر 
توزيع و تيراژ وضعيت اسفناكي اس��ت، تيراژها بسيار پايين است، حتي در 
برابر جمعيت ميليوني نوجوانان ما به 500 و بعضاً 200نس��خه هم رسيده 
است. علاوه  بر اين ميزان گستردگي توزيع كتاب هاي شعر نوجوان هم خيلي  
وضعيت بدي دارد. كتاب هاي شعر نوجوان در تهران كه پايتخت است هم به 
راحتي در دسترس نيست و اين طبيعي است. وقتي كتاب در 200 تا 500 
نسخه منتشر مي ش��ود، در كجا مي خواهد پخش شود تا به دست مخاطب 
برسد. اما با اين حال وضعيت شعر نوجوان بسيار وضعيت درخشاني است و 

درخشان تر هم خواهد شد. 
تولايي به تقدير از برگزاركنندگان اين دوره جشنواره شعر »فجر« پرداخت 
و گفت: از برگزاركنندگان، هيئت علمي و به ويژه داوران بخش شعر كودك 
و نوجوان اين جشنواره كه براي شعر نوجوان ارزش گذاشتند، تشكر مي كنم 
و به آنها خسته نباشيد مي گويم، به ويژه در سال سخت و عجيبي كه كرونا 
ايجاد كرده برگزاري چنين جشنواره اي با شرايط ويژه واقعاً كار بزرگي است 

كه من از همه شان تشكر و براي شان آرزوي سلامتي مي كنم.


